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وارداتبرقایرانازاینکشور2برابرمیشود
مدیرعامل شرکت توانیر از اجرای خط جدید 
انتقال برق ترکمنســتان به ایران خبر داد و 
گفت: با بهره برداری از این خط، حجم واردات 

برق ایران تا 18 ماه آینده 2 برابر می شود.
آرش کردی در حاشــیه برگزاری هفدهمین اجلاس 
اقتصادی ایران و ترکمنســتان در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری تسنیم اظهار کرد: همواره جمهوری 
اسلامی ایران اعلام آمادگی کرده تا حجم تبادلات را از 

ترکمنستان گسترش دهیم. در این راستا تمهیداتی را در مرز آماده کرده ایم تا حجم بیشتری از 
برق ترکمنستان را وارد کنیم.

وی افزود: در زمان حاضر به صورت قراردادی بین 350 تا 400 مگاوات برق از کشور ترکمنستان 
وارد می کنیم. در سفر به ترکمنستان تفاهمنامه ای امضا می شود تا در بخش ترکمن خط انتقال 
جدید 400 مگاوات ساعت که ایران آن را اجرا کرده مباحث مربوط به پیمانکار و مباحث مالی به 

گونه ای پیش برود تا این خط انتقال طی 18 ماه آینده به بهره برداری برسد.
مدیرعامــل توانیر با اعلام اینکه افتتاح این خط انتقال جدیــد حجم تبادلات برقی ایران و 
ترکمنستان را دو برابر می کند اضافه کرد: اراده طرف ترکمن برای افزایش صادرات برق به ایران 
است خوشبختانه برای اجرای خط انتقال جدید برق از ترکمنستان به ایران توانمندی های داخلی 

کشورمان استفاده می کنیم که مسئله بسیار مهمی است.
کردی یادآور شــد: خوشــبختانه تمام مذاکرات و مراودات مربوط به افزایش واردات برق از 
ترکمنستان به ثمر نشسته و انشاالله شنبه با امضای تفاهم نامه بین دو کشور، واردات برق تا 18 

ماه آینده دو برابر می شود که عدد قابل توجهی برای ماست.
وی با بیان اینکه هزینه برق وارداتی را به ترکمنستان می پردازیم، تاکید کرد: سالانه بین 2 تا دو 
و نیم میلیارد کیلووات ساعت بر حسب نیاز شبکه از کشور ترکمنستان برق وارد می کنیم که این 

واردات به تعادل بین تولید و مصرف در شبکه شمال شرق کشور کمک می کند.

ایراندومینسازندهروتورGE-F9جهانمیشود
روتور GE-F9 ســاخت آمریکا بوده و به 
دلیل تحریم وارد کشور نمی شود. از همین 
رو با تولید این تجهیزات توسط متخصصان 
داخلی، ایران به دومین کشــور سازنده این 

روتور در جهان تبدیل می شود.
همزمان با برگزاری مراسم اختتامیه بیست وسومین 
نمایشگاه بین المللی و نخستین جشــنواره و فن بازار 
تخصصی صنعت برق ایران قرارداد ساخت بار اول یک 

دست کامل روتور توربو کمپرسو واحد گازی GE-F9 نیروگاه سیکل ترکیبی شهید رجایی به 
ارزش 175 میلیارد تومان میان شرکت های تولید نیروی برق شهید رجایی و شرکت مهندسی 
و ساخت توربین مپنا )توگا( به امضا رسید. این روتور ساخت آمریکا است که به دلیل تحریم ها 
وارد کشور نمی شــود. از همین رو با تولید این تجهیزات توسط متخصصان داخلی، ایران به 
دومین کشور سازنده این روتور در دنیا تبدیل خواهد شد.همچنین در این مراسم قرارداد ساخت 
بار اول سیستم کنترل واحد بخار نیروگاه شازند به ارزش 35 میلیارد تومان میان شرکت تولید 
نیروی برق منطقه مرکزی و شرکت خدمات نیروگاهی آهار شرق به امضا رسید. در راستای این 
قرارداد مقرر شده است برای نخستین بار در کشور سیستم کنترل این نیروگاه توسط متخصصان 
صنعت نیروگاهی ساخت داخل و جایگزین شوند.در جریان مراسم اختتامیه نمایشگاه صنعت برق 
تفاهم نامه طراحی و ساخت بار اول سیستم پایش و اندازه گیری آنلاین دودکش های نیروگاه 
شازند به ارزش 94 میلیارد تومان در راستای اجرای سیاست های کلی نظام برای استفاده حداکثری 
از توان ساخت داخل، توانمندسازی شرکت های داخلی و قطع وابستگی، میان شرکت های تولید 
نیروی برق منطقه مرکزی و شرکت پیرامون سیستم قشم به امضا رسید.ساخت پره های ثابت 
و متحرک توربیــن گازی BBC-D9 نیروگاه درود به مبلغ 79.6 میلیارد تومان نیز دومین 
تفاهم نامه ای بود که میان شرکت های تولید نیروی برق شهید مفتح و کارنو ایده آل آرمان به 
امضا رسید.همچنین در این مراسم تفاهم نامه ساخت بار اول موتور B.C.PUMP به ارزش 
18 میلیارد تومان میان شــرکت های تولید نیروی برق منطقه غرب و مدیران انرژی کویر به 
امضا رسید.چهارمین تفاهم نامه امضا شده در جریان اختتامیه نمایشگاه صنعت برق مربوط به 
کنترل مشعل های BMS نیروگاه بندرعباس به ارزش 14 میلیارد تومان بوده است که میان 

شرکت های تولید نیروی برق بندرعباس و خدمات نیروگاهی آهار شرق به امضا رسید.

رتبهنخستحوزهپژوهشوفناوری
بهپالایشگاهگازایلامرسید

رئیس پژوهش و فناوری شرکت پالایش گاز ایلام از کسب رتبه نخست 
این واحد در بین شرکت های پالایش گاز کشور خبر داد و گفت: کسب این 
رتبه به واسطه عملکرد پژوهشی این واحد در زمینه های مختلف در طول سال 

بوده است.
به گزارش پالایش گاز ایلام، محسن خزلی تصریح کرد: درصد بودجه پژوهشی جذب شده، 
تعداد پروژه های پژوهشی تجاری سازی، ارتباط و حمایت از شرکت های دانش بنیان، امضای 
تفاهم نامه همکاری پژوهشی با دانشگاه ها و مراکز علمی، حمایت از پایان نامه های تحصیلات 

تکمیلی و غیره از جمله شاخص های ارزیابی کسب این رتبه بوده است.
وی با بیان اینکه کسب این مهم نشان از تلاش، تفکر نوآورانه و تعهد شرکت در حوزه پژوهش 
و فناوری دارد، اظهارداشت: پالایشگاه گاز ایلام در طول سال های گذشته تاکنون توانسته است 
با برنامه ریزی صحیح، هدف گذاری، شناسایی نیازهای فناورانه در حوزه های مختلف و با ارائه 
راهکارهای مبتکرانه و بهبود فرایندها، در حوزه پژوهش و فناوری پیشرو باشد و با تکیه بر نقش 
برجســته همکاران در توسعه فناوری های نوین، ارتقاء کیفیت محصولات و خدمات، و ایجاد 
تغییرات اثر بخش در شرکت و صنعت گام بردارد.رئیس پژوهش و فناوری شرکت پالایش گاز 
ایلام گفت: جذب87 درصدی بودجه، مدیریت و اجرای 10 پروژه پژوهشی، حمایت از 13پایان نامه 
تحصیلات تکمیلی، عقد 10 تفاهم نامه همکاری با مراکز علمی و دانشگاهی، شناسایی 6 عنوان 
ساخت بار اول، تدوین نقشه راه و کتابچه نیازهای فناورانه مشتمل بر 151عنوان، تدوین نقشه راه 

نانوفناوری و غیره از اقدامات شاخص این واحد در سال گذشته بوده است.
گردهمایی سالانه پژوهشی شرکت های پالایش گاز با حضور نمایندگان مدیریت هماهنگی و 
نظارت بر تولید، مدیریت پژوهش و فناوری، رؤسا و کارشناسان پژوهش و فناوری شرکت های 
پالایش گاز در محل مدیریت هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز در آبان ماه سال 
جاری برگزار شد که در این گردهمایی نتایج حاصل از ارزیابی عملکرد شرکت ها در میزان تحقق 
شاخص های عملکردی مورد ارزیابی قرار گرفت و واحد پژوهش و فناوری این شرکت موفق به 

کسب رتبه اول عمکرد پژوهشی شد.

اخبار کوتاه 

مدیرعامل برق منطقــه ای تهران بزرگ 
گفت: مقدار تحویــل گاز به نیروگاه ها به 
علت افزایش مصرف گاز در بخش خانگی 
از 200 میلیون مترمکعب به 100 میلیون 
مترمکعب می رسد که با مدیریت مصرف 
گاز در بخش خانگی مشــکلی در تامین 

سوخت نیروگاه ها به وجود نمی آید.
حبیب قراگوزلو ضمن بیان اینکه شــرکت برق 

منطقه ای تهران از هفت محصول دانش بنیان حمایت هایی را انجام داده است، گفت: برخی از این محصولات 
در حال حاضر به مرحله تست و راه اندازی رسیده است که می توان به تولید رله های حفاظتی برای کابل های 

63 کیلوولتی اشاره کرد.
وی افزود: دســتگاه تب چنجر که وظیفه تنظیم ولتاژ در ترانسفورماتورها به عهده دارد و وارداتی است و 
تجهیزالت اف سی ال از دیگر محصولاتی هستند که از طریق همکاری با شرکت های دانش بنیان به دنبال 

بومی سازی آن ها هستیم.
 مدیرعامل برق منطقه ای تهران بزرگ با اشاره به اینکه اوج مصرف برق تهران در فصل گرم امسال با 
افزایش 5 درصدی 12 هزار و 700 مگاوات بوده است، درباره مصرف برق در فصل سرد سال گفت: از آن 
جاییکه در فصل سرد سال مصرف گاز در بخش خانگی افزایش پیدا می کند و سوخت بیشتر نیروگاه های کشور 
را گاز تشکیل می دهد، نیروگاه ها ممکن است با کمبود سوخت مواجه شوند، در غیر این صورت در زمستان هیچ 

مشکلی برای تامین برق در شبکه وجود ندارد.
قراگوزلو افزود:البته امسال نیروگاه ها مقدار سوخت مناسبی را در مخازن خود ذخیره کرده اند تا در تامین برق 

با مشکل مواجه نباشیم.
وی در ادامه گفت: اگر سوخت تحویلی به نیروگاه ها را 220 میلیون مترمکعب درنظر بگیریم، تحویل سوخت 
به نیروگاه ها در فصل زمستان به علت افزایش مصرف گاز در بخش خانگی به عدد 100 میلیون مترمکعب 
می رسد، به همین دلیل به سمت استفاده از سوخت دوم یعنی گازوئیل و بعد از آن نیز اگر در برخی مناطق دچار 

کمبود سوخت شویم به سمت استفاده از مازوت می رویم.
مدیرعامل برق منطقه ای تهران بزرگ تشریح کرد: البته به هر مقداری که مصرف گاز در بخش خانگی 

کاهش پیدا کند، مقدار تحویل گاز به نیروگاه ها افزایش خواهد داشت.
 قراگوزلو در پاسخ به سوالی درباره اقدامات لازم برای گذر از اوج بار مصرف برق در سال 1403، گفت: در 
مجموع 180 اقدام اساسی در وزارت نیرو تعریف شده است که 67 برنامه در حوزه شبکه انتقال برق منطقه 
ای ها و از این تعداد نیز 10 اقدام در حوزه برق منطقه ای تهران است که از جمله این اقدامات برای تهران 

می توان به وارد مدار کردن 4 پست انتقال مدار اشاره کرد.
وی همچنین در خصوص شــرایط کابل های انتقال برق در کشور گفت: برق منطقه ای تهران بیشترین 
مقدار کابل های زیرزمینی در سطح 230 کیلوولت یعنی معادل 90 درصد این نوع کابل در کشور و کابل های 
63 کیلوولت را دارد که اکنون جایگزینی کابل های خشک به جای کابل های روغنی که هم ایمنی بهتری دارند 

و هم برای محیط زیست بهتر هستند در حال انجام است.

معاون ســرمایه انســانی، تحقیقات و 
فناوری اطلاعات وزیر نیرو از رشــد 6 
با  وزارتخانه  ایــن  قراردادهای  برابری 
بار  تولید  برای  دانش بنیان  شرکت های 

اول خبر داد.
بــه گزارش وزارت نیــرو، مریم کارگر نجفی در 
حاشــیه بیست وسومین نمایشــگاه بین المللی و 
نخستین جشنواره و فن بازار تخصصی صنعت برق 

ایران گفت: برق یک صنعت زیربنایی است که زیرساخت های لازم را برای توسعه اقتصادی، رفاه کشور و 
فناوری در بخش های مختلف ایجاد می کند. طبیعتاً صنعتی که قرار است چنین زیرساختی ایجاد کند باید از 

فناوری و نوآوری های جدید استفاده کند.
وی ادامه داد: امســال با ابتکار همکاران وزارت نیرو نخستین جشنواره و فن بازار تخصصی صنعت برق 
ایران در کنار نمایشگاه بین المللی صنعت برق برگزار شد تا یک فضا، فرصت و بستر مناسبی را برای ارائه 
محصولات و خدمات مرتبط شرکت های دانش بنیان با صنعت برق ایجاد و مراکز علمی و پژوهشی نیز بتوانند 

در این رویداد حضور پیدا کنند.
کارگر نجفی فن بازار برق را مصداق بارز ارتباط بین دانشگاه و صنعت برشمرد و افزود: طبیعتاً بین دانشگاه 
و صنعت برخی شرکت های دانش بنیان، مراکز رشد و مجموعه های مختلف وجود دارند که تمامی آن ها در 
این محل گردهم آمده اند تا هم اولویت ها و نیازهای شرکت های صنعت برق در بخش های فناورانه و هم 
دستاوردهای شرکت های دانش بنیان در این رویداد ارائه می شود. به طور کلی این فضا زمینه مناسبی را برای 
آشنایی این دو بخش به منظور مبادله قرارداد، خریداری محصول و حمایت از دانش بنیان ها فراهم کرده است.

وی با اشاره به اقدامات وزارت نیرو برای حمایت از دانش بنیان ها، اضافه کرد: شرکت های دانش بنیان دارای 
مدل های متفاوتی هستند. برخی از آن ها شرکت های فناور هستند که پیش از این به عنوان شرکت هایی با 
فروش بالا و محصولات با کیفیت و خدمات بالا مشغول به فعالیت بوده اند که این شرکت ها معمولاً نیازی 
به حمایت ندارند و نیاز اصلی آن ها خرید محصولات تولیدی آن هاست که خرید این محصولات نیز مورد 

نیاز شرکت های وزارت نیرو است.
معاون سرمایه انسانی، تحقیقات و فناوری اطلاعات وزیر نیرو اضافه کرد: در این زمینه تاکید ما به تمامی 
شرکت های وزارت نیرو، اولویت بخشی به پرداخت مطالبات شرکت های دانش بنیان است. در بحث رقابت با 
تولید محصول مشابه خارجی اولویت با تولیدات داخلی باشد و در زمینه حمایت از تولید بار اول نیز فعالیت های 

این شرکت ها با همکاری معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری تسریع پیدا می کند.
کارگر نجفی افزود: در این میان برخی از دانش بنیان ها جز شرکت ها نوپا و کوچک هستند که وارد این عرصه 
شده اند و نیاز به حمایت دارند. برخی از این شرکت ها نیازمند تسهیلات بوده که این اقدام از طریق صندوق 

نوآوری و شکوفایی و همچنین صندوق پژوهش وزارت نیرو در دستور کار قرار گرفته است.
معاون ســرمایه انسانی، تحقیقات و فناوری اطلاعات وزیر نیرو تاکید کرد: در مدت زمان فعالیت دولت 
سیزدهم شاهد افزایش تسهیلات و حمایت از دانش بنیان ها بوده ایم، به طوری که در مجموعه وزارت نیرو 

رشد 6 برابری حمایت از شرکت های دانش بنیان در موضوع تولید بار اول انجام شده است.

 تامین ذخیره  سوخت نیروگاه ها 
برای زمستان 1402

 رشد 6 برابری قراردادهای وزارت نیرو
 با شرکت های دانش بنیان

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
تهران گفت: برای تامین و توزیع آب در 
استان تهران هر اقدامی که ممکن بود 
انجام دادیم و اولویت امســال ما برای 
مدیریت  تهران،  اســتان  آب  پایداری 

مصرف است.
محسن اردکانی در سومین قرارگاه رسانه آبفای 
اســتان تهران گفت: مطابق داده های ثبت شده و 

تجربیات پیشین، دوره های خشکسالی در استان تهران دوساله بوده و سپس چند سال ترسالی در این استان 
ثبت شده است، اما امسال شاهد سومین خشکسالی پیاپی را در استان تهران هستیم و رژیم خشکسالی این 
استان تغییر یافته است.اردکانی با اشاره به این که 75 درصد آب شرب استان تهران از منابع پشت سد تأمین 
می شود، افزود: استان هایی مانند تهران که بخش عمده ای از تأمین آب شرب شان وابسته به آب سطحی است، 
در خشکسالی ها آسیب پذیری بیشتر دارند.وی افزود: با شروع سالی آبی 1402-1403 حجم ذخایر سدهای 
پنجگانه استان تهران 57 میلیون مترمکعب نسبت به سال گذشته کسری داشته و این در حالی است که اکنون 
با گذشت دو ماه از پاییز، بارش ها شروع نشده است.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران با بیان 
این که برای تأمین و توزیع آب در استان تهران هر اقدامی که ممکن بود انجام دادیم و اکنون نوبت مدیریت 
مصرف اســت، افزود: مدیریت مصرف دارای سه رکن قانونی، ابزاری و فرهنگی است که فعالیت در حوزه 

فرهنگی ظرفیت های بالایی دارد و این وظیفه روابط عمومی هاست که ظرفیت های جدید را شناسایی کنند.
اردکانی ادامه داد: علی رغم این که امسال شاهد افزایش 2.5 درصدی مشترکان آب در استان تهران بودیم 
اما مردم تهران 62 میلیون مترمکعب نسبت به سال گذشته کمتر مصرف کردند که از این میزان ،20 میلیون 

مترمکعب آن مربوط به مشارکت های مردمی و مدیریت مصرف آنان بوده است.
وی تاکید کرد: این که با مدیریت فشار و مدیریت توزیع، تلاش کنیم که مردم آب کمتری مصرف کنند نیاز 
سرکوب شده در جامعه ایجاد خواهد شد، باید تلاش کنیم تا با آموزش مردم و تغییر فرهنگ در جامعه، شاهد 

مشارکت خودجوش و مداوم مردم در مدیریت مصرف آب باشیم.
مدیرعامل آبفای استان تهران در سومین قرارگاه رسانه که با حضور تمامی مدیران روابط عمومی های ستادی 
و زیرمجموعه این شرکت برگزار می شود، بر آموزش محوری تمامی فعالیت های فرهنگی روابط عمومی های 
این شرکت تاکید کرد و افزود: زمانی اقدامات ما در حوزه فرهنگ سازی اثر بخش خواهد بود که با آموزش 
همراه باشد.اردکانی به راز خوش خلقی رسول اکرم در اثرگذاری پیامش در میان اعراب 1400 سال پیش اشاره 
کرد و به روابط عمومی های این شرکت تاکید کرد: در پیام ها و شعارهایتان بعد تشویقی را به بعد تنبیهی ترجیح 

دهید و با انتشار اخبار امید بخش، روح امید و انگیزه را در جامعه تزریق کنید.
محمدحسین رنجبران، مدیرکل روابط عمومی شرکت مدیریت منابع آب کشور در سومین قرارگاه رسانه 
آب شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران از ثبت قریب الوقوع روز 13 اسفندماه به عنوان روز ملی آب در 

ایران خبر داد.
وی این اقدام وزیر نیرو را فرصتی مغتنم برای مجموعه صنعت آب و آبفای کشور عنوان کرد و افزود: ثبت 

این روز در اسفندماه فرصت مناسبی برای اقدامات فرهنگی و رسانه ای خواهد بود.

 اولویت امسال برای پایداری آب 
استان تهران مدیریت مصرف است

معاون راهبردی تولید شرکت برق حرارتی گفت: از ابتدای امسال 
تاکنون 93 درصد ســوخت مورد نیاز نیروگاه های حرارتی برای 
تولید برق از طریق گاز طبیعی، چهار درصد با گازوئیل و سه درصد 

از محل مازوت تأمین شده است.
ناصر اسکندری در حاشیه بیست وسومین نمایشگاه بین المللی صنعت برق در 
نشست خبری با اصحاب رسانه با اشاره به اینکه میانگین بازده کنونی نیروگاه های 
حرارتی کشــور به 39.26 درصد رسیده است، تأکید کرد: مسیر توسعه صنعت 
نیروگاهی کشور، حرکت به ســمت احداث واحدهای با بازده بالاست، از این رو 
شــرکت برق حرارتی به شکل جدی در پی ساخت واحدهای بخار نیروگاه های 

سیکل ترکیبی و ارتقای توان و رفع محدودیت نیروگاه های موجود است.
وی اضافه کرد: اکنون کمتر از 20 درصد نیروگاه های کشور بازده پایینی دارند 
که در اولویت جایگزینی با واحدهای نیروگاهی جدید قرار گرفته اند. در همین باره 
نخستین اولویت شرکت برق حرارتی برای اجرای این برنامه جایگزینی نیروگاه 

قدیمی بعثت تهران با واحدهای جدید بازده بالاست.
تأمین 93 درصد سوخت نیروگاه های حرارتی از گاز طبیعی

معاون راهبردی تولید شرکت برق حرارتی با بیان اینکه نیروگاه های حرارتی حدود 
82 درصد ظرفیت نیروگاهی کشور را به خود اختصاص داده اند، ادامه داد: نگاهی 
به وضع سبد سوخت نیروگاه های حرارتی برای تولید برق حاکی از آن است که 
از ابتدای سال تاکنون 93 درصد سوخت مورد نیاز نیروگاه های حرارتی برای تولید 

برق از طریق گاز طبیعی، چهار درصد از طریق گازوئیل و سه درصد از محل مازوت 
تأمین شده است.اسکندری افزود: امسال مقدار مصرف گاز طبیعی در نیروگاه های 
حرارتی برای تولید برق بیش از هفت درصد نسبت به مدت مشابه پارسال افزایش 
یافته، از سوی دیگر در همین مدت مصرف گازوئیل 41 درصد و مصرف مازوت 

نیز 27 درصد نسبت به مدت مشابه پارسال کاهش یافته است.
وی به اجرای برنامه تعمیرات و آماده سازی نیروگاه های حرارتی اشاره کرد و گفت: 
شرکت برق حرارتی در کنار بهره برداری از واحدهای جدید نیروگاهی، هر ساله 
برنامه مدونی به منظور آماده سازی واحدهای موجود برای تولید انرژی حداکثری 
در دوره اوج بار در دستور کار قرار می دهد که در همین زمینه برای نخستین بار 
برای پیک تابستان امسال بیش از 97 هزار مگاوات برنامه تعمیرات نیروگاه های 

حرارتی با صرف 3.5 میلیون نفر ســاعت کار انجام شد تا رکورد جدیدی در این 
زمینه به ثبت برسد و نیروگاه ها برای تابستان با حداکثر ظرفیت آماده تامین برق 

مورد نیاز کشور باشند.
شروع 40 هزار مگاوات از برنامه تعمیرات نیروگاه های حرارتی

 معاون راهبردی تولید شــرکت برق حرارتی افزود: انجام به موقع و با کیفیت 
برنامه تعمیرات و آماده سازی نیروگاه های حرارتی در کنار بهره برداری مسئولانه از 
این واحدها موجب شده است تا در اوج تابستان امسال ضریب آمادگی تولید برق 
نیروگاه های حرارتی به 99 درصد برسد. دست یابی به این رقم در حالی است که 

متوسط آمادگی تولید نیروگاه های حرارتی در جهان حدود 95 درصد است.
اسکندری با اشاره به اینکه اکنون حدود 94 درصد برق مورد نیاز کشور از طریق 
نیروگاه های حرارتی تامین می شود، گفت: به این منظور آمادگی کامل این واحدها 

برای تولید انرژی پایدار در طول فصول گرم سال اهمیت ویژه ای دارد.
وی تاکید کرد: در همین زمینه از ابتدای مهرماه برنامه 110 هزار مگاواتی تعمیرات 
نیروگاه های حرارتی برای افزایش آمادگی تولید این واحدها برای تولید برق پایدار 
در تابستان سال آینده در دستور کار قرار گرفته است که تاکنون 40 هزار مگاوات 
از فعالیت های تعمیراتی یاد شده آغاز شده است و طبق برنامه تا نیمه اردیبهشت ماه 
سال آینده برنامه های پیش بینی شده در این بخش به پایان خواهد رسید تا همه 
نیروگاه های حرارتی کشــور با حداکثر آمادگی آماده تولید برق پایدار در تابستان 

سال 1403 باشند.

رشد 3 درصدی تولید برق نیروگاه های حرارتی کشور
معاون راهبردی تولید شــرکت برق حرارتی با اشــاره به اینکه مقدار تولید برق 
نیروگاه های حرارتی کشور از ابتدای سال تاکنون با رشد سه درصدی نسبت به مدت 
مشابه پارسال به حدود 245 میلیون مگاوات ساعت رسیده است، گفت: واحدهای 
تولید برق حرارتی در این بازه زمانی توانسته اند ضمن تأمین بالغ بر 94 درصد برق 
مورد نیاز شبکه، نقش مهمی در تأمین انرژی پایدار و مطمئن برای مشترکان سراسر 
کشور و گذر موفق از روزهای گرم پیک تابستان امسال داشته باشند.اسکندری با 
بیان اینکه از این مقدار تولید بیش از 53 درصد آن مربوط به واحدهای سیکل ترکیبی 
است، اظهار کرد: مقدار تولید انرژی آنها با افزایش چهار درصدی نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته به 130 میلیون مگاوات ساعت رسیده است.وی یادآور شد: در 
سال گذشته با افزوده شدن هشت واحد بخار جدید در نیروگاه های غرب کارون، 
عسلویه، فردوسی، خرم آباد، سبلان، بعثت پارس جنوبی )دو واحد( و ارومیه شاهد 
جهش تولید نیروگاه های سیکل ترکیبی امسال به عنوان واحدهای تولید کننده برق 
دوستدار محیط زیست هستیم.معاون راهبردی تولید شرکت برق حرارتی تاکید کرد: 
تبدیل نیروگاه های گازی به سیکل ترکیبی از کارآمدترین روش های بهبود راندمان 
نیروگاه های حرارتی کشور به شمار می آید که نه تن ها برای صنعت برق، بلکه برای 
محیط زیست و صرفه جویی در مصرف سوخت نیز بسیار موثر است و در سال های 
آینده شاهد تاثیرات گسترده آن خواهیم بود. تنها از محل افتتاح این واحدهای جدید 

سالانه 2 میلیارد مترمکعب در مصرف سوخت صرفه جویی خواهد شد.

تأمین 93 درصد از سوخت مورد نیاز نیروگاه ها با گاز طبیعی در سال 1402

رسانه های امریکایی می گویند تحریم ها باعث شده صادرات نفت 
ایران در سال جاری رشد کند؛  ولی با وجود کاهش تولید اوپک پلاس 
که اکنون گمان می رود حداقل تا سه ماهه اول سال 2024 و شاید نیمه 
اول ادامه یابد،  قیمت نفت اکنون به پایین ترین سطح خود از جولای 

امسال رسیده است.  
قیمت نفت در روز پنجشنبه و در مسیر چهارمین هفته متوالی از دست دادن ارزش 
خود،  حدود 5 درصدکاهش یافت و به پایین ترین حد خود در چهار ماهه گذشته رسید.  
این کاهش به ویژه به دلیل نگرانی ها نســبت به تقاضای جهانی ناشی از کاهش 
فرآوری نفت پالایشگاه های چینی در ماه اکتبر و همچنین گزارش اداره اطلاعات انرژی 
آمریکا بود که جهش 3.59 میلیون بشکه ای در ذخایر نفت خام آمریکا را نشان می داد؛  

اما به نظر می رسد پای عوامل دیگری نیز در میان باشد.
بهــای معاملات آتی برنت با 3.76 دلار یا 4.6 درصد کاهش به 77.42 دلار در هر 
بشکه رسید.  نفت خام وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا)WTI( با 3.76 دلار یا 
4.9درصد کاهش به 72.90 دلار رسید.  هر دو برنت و WTI پیش تر به ترتیب به 
76.60 دلار و 72.16 دلار بهپایین ترین حد خود از 7 جولای رسیده بودند.تحلیلگران 
گلدمن ساکس در یادداشتی می گویند: »قیمت نفت در سال جاری با وجود اینکه تقاضا 
فراتر از انتظارات خوش بینانه ما بوده، اندکی کاهش یافته است.«عرضه کشورهای غیر 
عضو اوپک بسیار قوی تر از حد انتظار بوده است که تا حدودی با کاهش عرضه اوپک 
جبران شده است.  همچنین کاهش قیمت نفت در هفته جاری عمدتاً ناشی از افزایش 
شدید ذخایر نفت خام آمریکا و حفظ تولید در سطوح بی سابقه بوده است،  که بهگفته 
تحلیلگران،  نگرانی ها از تقاضای ضعیف در بزرگترین مصرف کننده نفت جهان در 
میان تولید بالا ایجاد شده است.واحد تحقیقات جی پی مورگان در روز جمعه اعلام کرد 
که ردیاب تقاضای جهانی نفت این شرکت نشان می دهد که تقاضا در نیمه اولنوامبر به 
طور متوسط 101.6 میلیون بشکه در روز بوده است که 200 هزار بشکه در روز کمتر 
از پیش بینی این شرکت در این ماه است.تحلیلگران می گویند که کاهش اخیر قیمت ها 

همچنین احتمالا باعث می شود عربستان سعودی کاهش تولید داوطلبانه نفت خود را 
به میزانیک میلیون بشکه در روز تا سال 2024 تمدید کند.همینطور که اوضاع پیش 
می رود،  انتظار می رود که بازار در سه ماهه اول 2024 به وضعیت مازاد عرضه برگردد.

به گفته ING،  کاهش بیشتر عرضه عربستان تا اوایل سال 2024 باید به حذف مازاد 
مورد انتظار کمک کند و تا حدی از بازار حمایت کند.از طرفی بازار،  در حال حاضر،  در 
مورد چین،  بزرگترین واردکننده نفت خام جهان،  متقاعد نشــده است.  نگرانی های 
مربوط به تقاضای چین با داده های ضعیف اقتصادی که از ایالات متحده و اتحادیه اروپا 
منتشر می شود،  تشدید شده است.  روز چهارشنبه،  اتحادیه اروپا پیش بینی رشد منطقه 
یورو برای ســال 2023 را از 0.8 درصد )پیش بینی(  در سپتامبر به 0.6 درصد کاهش 
داد.تعداد آمریکایی هایی که درخواست های جدید برای دریافت مزایای بیکاری را ارائه 
کردند،  در هفته گذشته به بالاترین حد خود در سه ماه گذشته رسید که نشان می دهد 
شرایط بازار کار همچنان رو به بدتر شدن می رود.این گزارش پس از داده های دیگری 
منتشر شد که نشان می داد خرده فروشی در ایالات متحده برای اولین بار در هفت ماه 
گذشته در ماه اکتبر با کاهش خرید وسایل نقلیه موتوری و هزینه های سرگرمی کاهش 
یافت.  این به کاهش تقاضا در آغاز سه ماهه چهارم اشاره داشتکه انتظارات فدرال رزرو 
برای افزایش نرخ بهره را بیشتر تقویت کرد.تاکنون،  اعلامیه واشنگتن مبنی بر تشدید 
مجدد تحریم ها علیه ایران هیچ کمکی به افزایش قیمت ها نکرده است،  به طوری که 
یک تحلیلگر ING در یادداشتی در روز پنجشنبه گفت: »در حالی که تحریم ها پابرجا 
هســتند،  ایالات متحده آن ها را به شدت اعمال نکرده است.  بارون گزارش داد که 
تحریم ها باعث شده صادرات نفت ایران در سال جاری رشد کند؛  ولی با وجود کاهش 
تولید اوپک پلاس که اکنون گمان می رود حداقل تا سه ماهه اول سال 2024 و شاید 
نیمه اول ادامه یابد،  قیمت نفت اکنون به پایین ترین سطح خود از جولای امسال رسیده 
است.  تحلیلگران اکنون بر این باورند که هیچ شرایطی برای عربستان سعودی وجود 
ندارد که بتواند کاهش های داوطلبانه خود را تغییر دهد.  در 26 نوامبر،  اوپک پلاس یک 

نشست وزیران دیگر برگزار خواهد کرد.

معاون برق و انــرژی وزارت نیرو گفت: 
آینــده ظرفیت30هزار  طی ده ســال 
مگاواتی را خواهیم داشــت،زیرا شرایط 
زیست محیطی به گونه ای است که باید 
سوخت های فسیلی را کنار گذاشته و به 

سمت تجدید پذیری پیش رویم.
همایون حائری معاون برق و انرژی وزارت نیرو در 
سومین روز نمایشگاه صنعت برق در نشست خبری، 
گفت: در بیســت و سومین نمایشگاه صنعت برق 
شاهد رشد بسیار خوب کمی و کیفی در محصولات 

صنعت برق بودیم؛ می توانیم این نمایشگاه را به عنوان یک شاخص ارزیابی رشد در 
صنعت برق در نظر بگیریم.وی داد: در این دوره 480 شــرکت داخلی و 110 شرکت 
خارجی شرکت کردند که رشد قابل توجهی نسبت به دوره گذشته داشته دارد که نشان 
می دهد صنعت برق از لحاظ تکنولوژی پیشرفت مناسبی داشته است.این مقام مسئول 
با اشاره به اینکه امسال برای اولین بار رویداد فن بازار برقرار شد که ارتباط خوبی بین 
مراکز علمی و صنعت برق ایجاد کرد و 410 محصول دانش بنیان و محصولات فناورانه 
وجود داشت، اضافه کرد: فن بازار برای بهره مندی از ایده های فناورانه در صنعت برق 
است و بیش از هزار دانشجو و اساتید از غرفه ها بازدید کردند تا محصولات ارزشمندی 

را برای سال آینده تولید کنند.
این مقام مسئول خاطر نشان کرد: صادرات برق به کشور پاکستان انجام می شود و 
پاکستان کشوری است که از تکنولوژی ایرانی استفاده می کند و به محصولات داخلی 
ما نیاز دارد مذاکراتی هم برای صادرات برق و صدور تجهیزات داخلی به افغانستان وجود 
داشته است.حائری اضافه کرد: اولویت تأمین برق در داخل کشور است و در صورتی 
که برق مازاد داشــته باشیم و برایمان سودآوری داشته باشد آن را صادر می کنیم.وی 
با اشــاره به اینکه در حال حاضر 1100 مگاوات ظرفیت منصوبه بادی و خورشیدی 

داریم خاطر نشــان کرد: در ســال های اخیر ریل 
گذاری مناســبی صورت گرفت به طوری که در 
ساخت پنل های خورشــیدی و توربین های بادی 
به خودکفایی رسیده ایم.وی در پاسخ به سوال مهر 
مبنی بر چه برنامه بلند مدتی برای توسعه تجدید 
پذیرها دارید، خاطر نشــان کرد: برنامه ما برای ده 
ســال آینده ظرفیت 30 هزار مگاواتی را خواهیم 
داشــت. زیرا شرایط زیســت محیطی به گونه ای 
است که باید سوخت های فسیلی را کنار گذاشته و 
به سمت تجدید پذیری پیشرویم.وی درخصوص 
آمادگی وزارت نیرو برای تأمین برق خودروهای برقی اظهار کرد: همکاران وزارت نیرو از 
سال های پیش روی خودروهای برقی مطالعه داشتند و صنعت برق متخصصین خوبی 
در این زمینه دارد به طوری که می توانیم بگوییم برای تأمین تجهیزات صنعت برق در 
این حوزه مشکلی نداریم.وی اضافه کرد: اگر بخواهیم خودروهای برقی را به صورت 
گسترده توسعه دهیم ابتدا به توسعه زیر ساختی نیاز داریم که باید برای افزایش ظرفیت 
شبکه نیروگاهی و خطوط انتقال سرمایه گذاری صورت گیرد.حائری در پاسخ به سوالی 
مبنی بر این که آیا وزارت نیرو برای احداث ایستگاه های شارژ نیز اقدامی انجام خواهد 
داد؟ گفت: وظیفه وزارت نیرو تأمین برق است که برای این موضوع مشکلی نداریم، 
اما احداث ایستگاه های شارژ به عهده شهرداری است و می بایست ایستگاه ها متناسب 
با تعداد خودروها تجهیز شود، اما توسعه صنعت برق برای تأمین نیاز برقی در این حوزه 
اتفاق خواهد افتاد و وزارت نیرو مشکلی برای تأمین برق خودروهای برقی ندارد.معاون 
وزیر نیرو در امور برق و انرژی با بیان این که صنعت برق در بخش توزیع 100 درصد و 
در بخش نیروگاهی بیش از 90 درصد خودکفا است، تصریح کرد: 10 درصد باقی مانده 
به معنای عدم توانایی صنعت برق نیست چرا که تجهیز این میزان توجیه اقتصادی 

نداشته و ایران جزو تولید کنندگان برتر نیروگاهی در دنیا است.

بیم و امیدها در بازار نفت 10 سال آینده ظرفیت تجدید پذیر ها 30 هزار مگاوات می شود

وزیر اقتصاد با اعلام اینکه پیشنهاد »بنزین برای 
همه« در ستاد هماهنگی اقتصادی متوقف شد، گفت: 
ما در زمینه سیاست گذاری اصلاح نرخ حامل های 
انرژی، هزینه زیاد داده ایم اما درس کمتر گرفته ایم.

سید احسان خاندوزی طی سخنانی با موضوع وضعیت پیش 
روی حوزه انرژی اظهار داشــت: اگر سیاست گذار، شجاعت به 
خرج ندهد و با ابتکار عمل، به استقبال مسئله و حل آن نرود، آن 
وقت آن »مسئله« است که خودش را تحمیل کرده و او را ناچار 
از پرداخت هزینه های اجتماعی و اعتباری خیلی بالاتری برای 

انجام اصلاح می کند.
وی بیان داشــت: این در حالی است که در تنگنای حاصل از 
تبعات اجتماعی و اعتباری ناشی از این تحمیل، ممکن است 
اجرای آن سیاست، کیفیت و نتایج لازم را نیز که می توانست، 
نداشته باشد. وی یادآور شد: ما متأسفانه در سالهای اخیر، همین 

تجربه را در حوزه اصلاح بخش انرژی داشته ایم.
وزیر اقتصاد اعلام کرد: ما در همان شــش ماه اول شــروع 
بکار دولت سیزدهم، با همکاری دوستانی که پیشتر با آنها در 
حوزه ایجاد بازار مبادله ســهمیه انرژی برای همه ایرانیان کار 
کرده بودیم، پیشنهادی را به ستاد هماهنگی دولت بردیم و تا 
حد اجرای آزمایشی هم پیش رفتیم اما متأسفانه به جهت عدم 
موافقت دستگاه متولی، کار متوقف شد. خاندوزی تصریح کرد: 
چه بسا اگر طرح مزبور در آن نقطه متوقف نمی شد، تا امروز به 
یک نقطه بلوغی رسیده بودیم، چرا که به هر حال برای اجرایی 
کردن آن ناچار می شدیم خیلی از زیرساخت های فنی را آماده 
کنیم و توسعه دهیم، ضمن اینکه تاکنون، بخشی از راه را رفته 

بودیم و امروز هنوز در نقطه صفر نبودیم.
وزیــر اقتصاد یادآور شــد: متأســفانه این مشــکل که ما 

سیاست گذاران، از سر احتیاط، همواره تا رسیدن به اجماع کامل در 
سطوح پایین، جهت ارائه طرح های اصلاحی به رده های بالاتر 
دولت، تعلل می کنیم، موجب شده است، در حوزه سیاست های 

انرژی، در موضعی منفعلانه قرار بگیریم.
خاندوزی با اشاره به برخی پیشنهادات صاحبنظران حاضر در 

جلسه مبنی بر ذینفع ساختن مردم در اصلاحات غیرقیمتی و 
قیمتی انرژی و نیز اجرایی کردن هر چه ســریع تر طرح هایی 
چون ارائه »گواهی صرفه جویی« حوزه انرژی مندرج در سند 
برنامه هفتم توسعه، گفت: اینها جزو اتفاقات خیلی خوبی است 
که می باید در دولت سیزدهم اجرایی شود و ما در وزارت اقتصاد 

برای یک مدل غیرقیمتی اصلاح بخاری ها وارد تعامل با اتاق 
بازرگانی شده ایم.

وزیر اقتصاد ادامه داد: ما متأسفانه به دلیل تحریم های ظالمانه، 
همچون سالهای وفور درآمد های نفتی نیمه دوم دهه هشتاد 
شمسی، اعتبارات لازم به منظور جبران افزایش نرخ حامل های 

انرژی برای مردم را نداریم و گرنه دست مان خیلی برای انجام 
اقدامات اصلاحی اعم از اصلاح قیمتی یا توسعه انرژی ها تجدید 

پذیر، بازتر از امروز بود.
 تفاهم با چینیها در مسئله خودروهای برقی

 برای عبور از تنگناهایی  حوزه انرژی
 وی گفت: در ســفر اخیر بنــده که در معیت معــاون اول 
رئیس جمهور به چین صورت گرفت، ما تلاش کردیم با انجام 
تفاهماتی در مسئله خودروهای برقی، از ظرفیت های »بیرونی« 
اقتصاد اســتفاده کنیم تا قدری از تنگنای بودجه ای موجود در 

خصوص اجرای طرح های حوزه انرژی رها شویم.
این گزارش حاکی اســت، در این جلســه، اساتید دانشگاه و 
صاحبنظران حاضر به ارائه نظرات و  پیشنهادات خود در حوزه 
انرژی پرداختند که از جمله آنها پیشنهاد »اصلاح قیمت گذاری 
برق« به شکلی بود که باعث ایجاد انگیزه برای سرمایه گذاری 
جدید توسط شرکت های خصوصی به منظور تأسیس نیروگاه 
شود. حذف انحصار شرکت توانیر در صادرات، واردات و فروش 
برق و اعطای امتیازات در این خصوص به بخش خصوصی و 
ورود به عرصه تولید برق خورشیدی از جمله دیگر پیشنهاد های 

مطرح شده توسط اساتید و صاحبنظران در این جلسه بود.
بنــا بر این گــزارش، کاهش مصرف بنزیــن از طریق الزام 
اســتانداردهای اجباری به خودرو سازان برای کاهش مصرف 
خودرو های تولیدی، معرفی منابع جایگزین به جای بنزین و نیز 
توسعه وسایل حمل و نقل عمومی و ایجاد مزیت برای استفاده از 
آنها توسط شهروندان از دیگر پیشنهادهای مطروحه توسط حضار 
در جلسه با وزیر اقتصاد بود. راه اندازی بازار انرژی و ایجاد امکان 
خرید و فروش سهمیه بنزین از دیگر پیشنهاد های مطرح شده 

در این جلسه بود.

اظهارات مهم بنزینی وزیر اقتصاد؛ 

توقف پیشنهاد »بنزین برای همه«

آگهی فقدان سند مالکیت
استشــهادیه  بــرگ   2 ارائــه  بــا  شــهمیرزادی  اشــرفی  جعفــر  آقــای 
المثنــی کــه در دفتــر خانــه 233 بابــل امضــاء شــده و طــی درخواســت 
140221710004032180 مــورخ 1402/08/15تقاضــای صــدور ســند المثنــی 
ششــدانگ پــاک 308 فرعــی از 59- اصلــی بخــش یــازده ثبــت بابــل کــه ذیــل 
دفتــر الکترونیکــی 139520310004009798 بــه نــام ایشــان صــادر و تســلیم 
ــر جابجایــی مفقــود شــده اســت در اجــرای مــاده 120 اصاحــی  ــد در اث گردی
ــا چنانچــه اشــخاصی  ــون ثبــت مراتــب در یــک نوبــت آگهــی ت آئیــن نامــه قان
مدعــی انجــام معاملــه یــا وجــود ســند مالکیــت یــا ســند معاملــه بــه اداره ثبــت 
ــرر  ــدت مق ــام م ــس از اتم ــه پ ــد چنانچ ــت نماین ــید دریاف ــه و رس ــل ارائ مح
اعتــراض ارائــه نگردیــد و یــا در صــورت اعتــراض اصــل ســند مالکیــت یــا ســند 
معاملــه ارائــه نشــود ایــن اداره مطابــق مقــررات اقــدام بــه صــدور ســند مالکیــت 

ــف: 1603291 ــود./ م ال ــد نم ــک خواه ــام مال ــی بن المثن
ســریال مفقــودی: 500450 ســری ج 94 مــی باشــد. در ضمــن برابــر نامــه 
ــل  ــمی باب ــرای رس ــادره از اج ــورخ 1400/07/21 ص 140005810367001103 م

ــد. ــی باش ــت م بازداش
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام)ره( جهت استحضار

تاریخ انتشار: 1402/08/27
سید مهدی حسینی کریمی
 رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بابل5358

آگهی اصلاحیه
ــف  ــن تکلی ــون تعیی ــات قان ــی رای هی ــاند آگه ــی رس ــه اســتحضار م ب
ــه  ــمی  ب ــند رس ــد س ــای فاق ــاختمان ه ــی و س ــی اراض ــت ثبت وضعی
نــام محمــد صدیــق زمانی،منتشــر شــده در روزنامــه امــروز بــه شــماره 
1394- 1402/08/20 پــاک 93 فرعــی از 2746 اصلــی اشــتباه مــی 
باشــد و برابــر رای اصاحــی پــاک 2150 فرعــی از 2748 اصلــی 

ــی باشــد. ــح م بخــش 3 صحی
رئیس ثبت منطقه یک سنندج – بهنام قباد5379


